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• Mórahalmon, Domaszéken, Ásotthalmony Zákányszéken 

Legnagyobb erő a bizalom 

Balogi Sándor: „A kereskedelem achillesi sarka a fizetőképes kereslet 
alakulása..." (Fotó: Miskolczi Róbert) 

Kőbányai 
Azért csuda mód megváltozott a világ. Alig emlék-

szünk rá, pedig nem volt ám túl rég, amikor mondjuk 
egy-egy nyármeleg délután az ember képes volt pusz-
tulásig talpalnia magát egy jó Kőbányaiért. Hogy hű-
töttért? - ugyan már... Sörért. Pedig akkor úgy műkö-
dött a belkereskedelem, hogy még felelősei is voltak az 
ellátásnak - a szövetkezet, meg persze a tanács. Ma 
elég egy lépés jobbra, elég egy lépés balra, s nem az a 
kérdés, hogy sört, hanem hogy milyen sört tetszik pa-
rancsolni? Pedig nincs is ellátási kötelezettsége senki-
nék. Hát, ez lenne a piacgazdaság! - csak ne kéne 
már megint Kőbányaiért talpalni, jó lenne nekünk az 
Amstel, meg a Gold is... 

örfi Ferenc 

• Mínusz tízből plusz harmincmillió 

Áfész-öttalálatos 

• Zákányszéken 

Mi 
mennyi? 

• Munkatársunktól 
Hogy egy települési ön-

kormányzat költségvetésébe 
mi mindennek , s milyen 
összegekkel kell beleférnie, 
sokszor nem is gondolja a 
polgár. Éppen ezért kukkan-
tottunk most bele néhány 
számadat erejéig a zákány-
székiek „zsebébe". Például: 
a községi mázsaház működ-
tetésére 479 ezer, a közvilá-
gításra 1,7 millió, köztiszta-
sági tevékenységre 400 ezer, 
a sportcsarnok működtetésé-
re 1,875 mill ió, a temető 
fenntar tására 859 ezer , 
egészségügyi és szociális el-
látásra 14,563 millió, a kü-
lönféle civil szervezetek tá-
mogatására pedig 2,52 mil-
lió forintot tud szánni Zá-
kányszék önkormányza ta 
1997-ben. 

Bordányi 
falunapok 
• Munkatársunktól 

Hagyományosan pün-
kösdkor, idén május 18-19-
én rendezik meg a bordányi 
falunapokat, szokás szerint 
igen gazdag programmal. 

Vasárnap. Reggel fél 8-
kor szentmisével kezdődik a 
nap a katolikus templomban. 
Fél 10-kor lesz a falunapok 
ünnepé lyes megnyi tó ja a 
Szent István téren, köszöntőt 
mond Lehmann István, a 
megyei közgyűlés elnöke. 
Ugyanit t ad ják át az idei 
díszpolgári címet is, ma még 
ti tok, hogy kinek. Innen 
irány a Faluház parkja, s két 
napig nem is érdemes onnan 
elmenni . Elég sorolni is: 
apátfalvi fúvósok, tánc, 11 
órától a Pavane együttes tör-
ténelmi táncbemutatója, 12-
től a szegedi Drink Panther 
együttes muzsikál, fél 2-tól 
pedig már a countryzenéé a 
színpad, fellép a szolnoki 
Cécó együttes, amelyet egy 
órával később követ a Zola 
zenekar a szomszédból, Öt-
tömösről. Egy újabb léleg-
zettel: 4 órától a színpadon 
Csala Zsuzsa, Lórán Lenke 
és Dömsödi Farkas Bálint, 
majd este 6-tól Bajor Imre, 
Gálházi László és Liliom 
Károly szórakoz ta t j a a 
nagyérdeműt. Még később, 
este fél 8-kor Sasvári Sán-
dor énekel egészen fél 9-ig, 
amikor is következik a Tisza 
Lajos szakközépiskola divat-
bemutatója, majd kezdődik a 
bál az önkormányzati étte-
remben - játszik a Zsomboys 
együttes. 

Hétfő. Programok a sport 
jegyében: 9 órától mezei fu-
tóverseny és közlekedési ve-
télkedő (kerékpárosoknak és 
segédmotorosoknak), 10-től 
kerékpárverseny, 11-től az 
általános iskolások tornabe-
mutatója. A Faluház parkját 
még a versenyek alatt sem 
szabad magára hagyni, hisz 
9 órakor kezdődik a nyugdí-
jasklubok előadóinak kis-
fesz t ivá l ja . Délben ismét 
hangol a Drink Panther, s fél 
2-től a bordányi Pro-Art 
Táncstúdió kezdő és haladó 
gyermektáncosai mutatják 
be, mit tudnak, majd a Csi-
gafiúk duó jelentkezik gyer-
mekműsorával, aztán megint 
Pro Art, de ekkor már a ver-
senytáncosokkal. Délután 4 
órától megint sz tá roké a 
színpad: Jön Aradszky Lász-
ló, Ihos József, Harmath 
Andrea, Madarász Katalin 
és Auth Ede, 6-tól pedig a 
Defekt duó, 7-től meg Maksa 
Zoltán. Este 8-kor pedig: a 
színpadon D. Nagy Lajos! 

Az elsó rendszert vál-
toztató esztendőkben 
többen már keresztet ve-
tettek az áfészekre - ta-
lán maga a szövetkezeti 
törvény is... 1992-ben a 
Mórahalom és Vidéke 
ÁFÉSZ is eljutott működé-
se mélypontjára, a pénz-
ügyi hiány tízmillió fölé 
emelkedett. Aztán ismét 
felfele a lejtőn: azóta 
több mint 30 milliós nye-
reséget sikerült össze-
hozni, hitelek nélkül. Si-
keres öt esztendő végén, 
a tagság újra a szövet-
kezet elnökévé válasz-
totta Balogi Sándort. 

A szövetkezeti mozgalom-
ban éppen negyven éve tevé-
kenykedő régi-új elnökkel 
múltról, jelenről, jövőről be-
szélgettünk. 

# Elnök úr, mi történt a 
Mórahalom és Vidéke 
ÁFÉSZ-szel azokban az 
első rendszerváltoztató 
esztendőkben? 
- Csak egyetlen példát 

mondok: korábban a szövet-
kezet egyik erőssége volt a 
fe lvásár lás . Csak paradi-
csomból több száz vagont vá-
sárolt fel a szövetkezet éven-
te. Igen ám, csakhogy a piac-
vesztéses évek beköszöntével 
több konzervgyár is tönkre-
ment, nem tudtak fizetni... 
Az áfész viszont nem enged-
hette meg magának, hogv a 
tagoknak nem f izet ! Így 
1992-re jelentős, behajthatat-
lan kintlévősége keletkezett a 
szövetkezetnek, mely megha-
ladta a tízmillió forintot. 

• S ha jól tudom, ekkor 
jött ön. Mi volt az a 
„nagy dobás", amivel 

Szűcs Józsefné: - A vilá-
gon minden van itt! - nézze-
nek csak körül, mennyi üzlet 
nyílt az utóbbi időben Móra-
halmon. Én hűséges vagyok, 
kenyérért mindig a kenyér-
boltba, másért máshova, de 
mindig ugyanoda megyek. 
Ettől még persze figyelem 
az árakat, igaz, csak a pénz-
tárnál. Tudnánk mi vásárolni 
többet is, csakhogy az árak 
magasak, a nyugdíjak meg 
kicsik... 

vissza tudta hozni a szö-
vetkezetet a teljes össze-
omlástól? 
- Negyven éve szolgálok 

a szövetkezeti mozgalomban, 
mindig ott, ahol valaminek 
történnie kellett. 1992-ben a 
mórahalmi áfész vezetősége 
hívott, hogy segítsek talpra 
állítani a szövetkezetet. Jöt-
tem. Az ön szavaival élve 
„nagy dojjás" talán az volt, 
hogy a 39 boltunk kétharma-
dát kiadtuk bérletbe. Ezzel 
jelentős árukészleteink sza-
badultak fel, melynek ellen-
értékét viszont - a számok is 
ezt igazolják - sikerült ügye-
sen megforgatnunk. A bérbe-
adás nem azt jelenti, hogy le-
ráztuk volna magunkról a fe-
lelősséget, hisz ezek az üzlet-
helyiségek, berendezési tár-
gyaikkal együtt továbbra is a 
szövetkezet tulajdonában ma-
radtak, így a karbantartási, 
felújítási munkák is minket 
terhelnek. Ha tartósan jó bér-
leti díjakat akarunk elérni, 
akkor nekünk is érdekünk, 
hogy ezek a boltok verseny-
képesen üzemeljenek. Éppen 
ezért, azon túl, hogy az indu-
láskor nyitó árukészletet biz-
tosítunk, évről évre sokat 
költünk bolthálózatunkra. 

• Nem kell belker-pro-
fesszornak lenni ahhoz, 
hogy megállapítsam: jó-
val többről van itt szó, 
mint a boltok egyszerű 
bérleteztetésérőL.. 
- Valóságos üzleti kap-

csolat áll fenn a boltot bérlő 
vállalkozó, s a szövetkezet 
között . Egyébként ezek a 
boltok is viselik az áfész 
emblémáját, ami az ellátási 
kötelezettségen túl, hagyo-
mányos szövetkezeti kedvez-

Szécsi Gábor: - Igaz, 
hogy én ritkán esem be a 
boltba, csak ha küldenek, de 
általában mindent megkapok 
- ide járok egyébként a mini-
diszkontba. Az egy másik 
kérdés, hogy márkásabb cuc-
cokért, mint például cipőért, 
farmerért, inkább Szegedre 
megyek én is. Persze, most 
jut eszembe, a múltkor már 
itt vettem egy klassz farmert 
Mórahalmon, az egyik, nem-
régiben nyílt butikban... 

ményeket, akciókat is fémje-
lez. S még valami nagyon 
fontos, amit sokan nem vesz-
nek észre: azzal, hogy 26 
boltot bérbe adtunk, egyben 
azt is jelenti, hogy ugyan-
ennyi vállalkozást segítettünk 
életre, s működünk közre 
fenntartásukban, az elmon-
dottak szerint. Mi ez, ha nem 
vállalkozásfejlesztés, a javá-
ból! Ugyanakkor bármilyen 
közműfejlesztésről legyen is 
szó, elsőként számíthatnak 
ránk a települések. 

• Ül-e még az „átok" a 
szövetkezeten, rendeződ-
tek-e végre a tulajdonvi-
szonyok? 
- A '92-es szövetkezeti 

törvénnyel nevesíteni kellett 
a szövetkezeti vagyon 70 
százalékát, esetünkben 68 
millió forintot. Megtörtént... 
Az elmúlt évben a tagok je-
lentős része úgy egészítette 
ki az 500 forintos részjegyét 
3000-re, hogy az üzletrészét 
felajánlotta a szövetkezetnek 
visszavásárlásra. A tagokra 
nevesített üzletrészek több 
mint 50 százalékát sikerült 
visszavásárolni - mivel ezek 
nem forgalomképesek, jelké-
pes értéken, 10 százalékért. 
Még mindig jelentős szám-
ban maradtak olyanok, akik 
ugyan nem szövetkezeti ta-
gok, de kallódnak náluk üz-
letrészek - többszöri levél-
küldéssel próbálkoztunk már, 
de a legtöbben a fülük botját 
sem mozgatják... A kormány 
meg még mindig csak ígéri, 
hogy megnyugtató módon 
rendezi végre a tulajdonvi-
szonyokat. 

• Úgy tudom, csökkent a 
szövetkezeti tagok száma, 
mennyire lehet ebből kö-

Bubori Károlyné: - El-
vonatkoztatva attól, hogy 
magam is a kereskedelem-
ben, illetve vendéglátásban 
vagyok érdekelt, sokkal jobb-
nak tartom az ellátást Móra-
halmon, mint bármikor ko-
rábban. Van elég üzlet, mű-
ködik a konkurencia, már a 
választék is megfelelő - bár a 
fogyasztani akaró vásárlók, 
és az eladni akaró kereske-
dők bánatára, kicsi a fizető-
képes kereslet. 

vetkeztetni az áfész erejé-
re? 
- Ma már semennyire. Va-

lamikor tényleg a tagok szá-
ma alapján következtettek 
egy-egy szövetkezet méreté-
re, ám azóta akkorát változott 
a világ, hogy az elmúlt évben 
maga az igazgatóság tett lé-
péseket a taglétszám csök-
kentésére, éppen a szövetke-
zet erősítése céljából. Azt 
csináltuk, hogy a részjegy ér-
tékét 500-ról fe lemel tük 
3000 forintra, s kértük, hogy 
ahol egy családban két-há-
rom részjegy is van, vonják 
össze, s egy valaki képviselje 
a szövetkezetet. A 2574-ről 
így 848-re csökkent a tagok 
száma, s egyben erősödött ér-
dekeltsége. Várható, hogy a 
szövetkezeti törvény módosí-
tásával valamennyi döntés-
hez a klasszikus értelemben 
vett határozatképességet kell 
f igyelembe venni, s akkor 
nagyon fontos lesz, hogy a 
„kevesebb több legyen". 

• Szövetkezeti formáról 
lévén szó, hogyan osztozik 
a hasznon a tagság, s mi-
képpen szívelik el a kon-
kurenciát? 
- A szövetkezetnél nincs 

osztalék - legalábbis amíg 9 
mostani adótörvények van-
nak érvényben, semmiképp... 
Éppen ezért maradnak a ked-
vezményes akciók, s a lehe-
tőség, hogy a háromezer fo-
rintos részjegy után ki-ki ezer 
forintot levásárolhasson. Ami 
pedig a konkurenciát illeti, 
valóban egymást érik a bol-
tok a főbb utcákon, köztük az 
áfész-üzletek is, saját működ-
tetésűek és bérletesek vegye-
sen, egymással is konkurál-
va. Jó, hogy van verseny, 
hisz ez mindenkit arra sar-
kall, hogy még jobban csip-
kedje magát - a vásárlóerő 
visszaesése viszont mindnyá-
junkat egyformán nyo-
maszt... 

9 Miben fejeződik ki ma 
a mórahalmi áfész legna-
gyobb ereje? 
- Mindenekelőtt a tagok 

bizalmában. Hogy csak egyet 
mondjak: több tízmillió fo-
rintnyi megtakarítást bíznak 
a tagok szövetkezetükre, cél-
részjegy (nem azonos az em-
lített tagi részjeggyel!) for-
májában. Nem a takaréktár-
ba, nem a bankba viszik 
megtakarított pénzüket, ha-
nem idehozzák. Amit mi for-
gatunk, s versenyképes ka-
matokkal és feltételekkel bár-
mikor visszadunk. 

Örfi Ferenc 

Meleg Szilveszter: - So-
kat javult az ellátás az utóbbi 
években, különösen amióta a 
Kis Marciék diszkontja, meg 
az új élelmiszer ABC is meg-
nyílt. Nincs is itt semmi baj a 
a kínálattal, a pénzünk kevés, 
hogy vásároljunk. Én abban 
bízom, hogy a mezőgazdaság 
mélyrepülése már nem tart 
sokáig, új munkahelyek ke-
letkeznek, s az értékesítés és 
feldolgozás megerősödésével 
nekünk is csak több marad. 

A Mórahalom és Vidé-
ke ÁFÉSZ 8,5 millió fo-
rintos eredménnyel zár-
ta az elmúlt esztendőt. A 
szövetkezet pénzgazdál-
kodása stabil, vagyona 
nó, üzletei versenyképe-
sen möködnek. A szö-
vetkezet kedd esti kül-
döttgyűlése jóváhagyta 
az igazgatóság ez évi 
üzletpolitikai célkitűzé-
seit, s újabb öt esztendő-
re tisztségviselőket vá-
lasztott. 

A Mórahalom és Vidéke 
ÁFÉSZ mostani küldöttgyű-
lése többre vá l la lkozot t , 
mint általában évente, hisz 
eltelt öt év, ideje a hosszabb 
számvetésnek, s a tisztújítás-
nak. A komoly veszteséggel 
és adóssággal startolt 1992-
es év óta megtett eredmé-
nyes út után nem volt kétsé-
ges, hogy a ciklus emberét, 
Balogi Sándort ismét elnök-
ké választ ják a küldöttek, 
így is történt. A korábbinál 
szűkebb lé tszámú, öt tagú 
igazgatóságba is kipróbált 
áfészesek kerültek: Balogi 
Sándor elnökön kívül Kiss 
Istvánné (Mórahalom), Gár-
gyán István (Zákányszék), 
Polner Frigyesné (Ásottha-
lom), s Vőneki István (Do-
maszék) kapott bizalmat. A 

• Munkatársunktól 
A munkaügyi központ tá-

jékoztatása szerint Csongrád 
megyében 18 ezer 497 mun-
kanélkülit regisztráltak már-
ciusban, ami 1 százalékkal 
(174 fővel) kevesebb az elő-
ző havinál, s 2,8 százalékkal 
(540-nel) alacsonyabb az el-
múlt év azonos időszakához 
képest. A munkanélküliségi 
ráta 0,1 százalékkal javult, 
mértéke 9,4 százalékos, ami 
1,6 ponttal elmarad az orszá-
gos átlagtól - ezzel Csongrád 
megye az ötödik a megyék 
közötti rangsorban. 

A mórahalmi munkaügyi 
kirendeltség körzetében lé-
nyeges változás nem történt 
az egy hónappal korábbi 
munkaügyi állapotokhoz ké-
pest. Ám ha az elmúlt eszten-

küldöttgyűlés igen kedves és 
bensőséges aktusaként a szö-
vetkezeti mozgalmat 47 éve 
szolgáló Tóth Szilveszterné 
(Ilonka néni) munkássága el-
ismeréseként az Általános 
Fogyasztási Szövetkezetek 
Országos Elnöksége által 
adományozott kitüntetést, a 
Szövetkezeti Érdemérmet 
vehette át. 

Az 1992-es tízmilliós hi-
ánytól elrugaszkodva, mára 
harmincmilliós eredményről 
számolhatott be a szövetke-
zet elnöke, amihez az elmúlt 
esztendő 8,5 niillió forinttal 
járult hozzá. S mindeközben 
a szövetkezet nem hogy fel-
élte volna a vagyonát, ha-
nem megőrizte, sőt gyarapí-
totta! A felszólalók mind-
egyike méltatta a '92 óta 
bekövetkezett fordulatot. 

Időközben megváltozott 
az üzemeltetési struktúra is, 
a 39 - mórahalmi, domaszé-
ki, ásotthalmi és zákányszé-
ki - áfész-bolt kétharmada 
bérleti formában üzemel. A 
versenyképesség megőrzése 
é rdekében a szövetkeze t 
mindvégig nagy gondot for-
dított boltjai korszerűsítésé-
re, légyen szó akár a saját 
üzemeltetésű, akár a bérletes 
üzlethelyiségekről. 

Ö. F. 

dő azonos időszakára vissza-
tekintünk. megállapíthatjuk, 
hogy a regisztrált munkanél-
küliek száma 7,5 százalékkal 
csökkent egy év alatt. A mos-
tani februári és márciusi 914-
es regisztrált létszám 69-cel 
kevesebb a tavalyinál. Maga 
a munkanélküli-ráta 9,5 szá-
zalék a mórahalmi térségben 
(tavaly ilyenkor még jóval 10 
fölött tartottak!), ami 0,1-del 
több a megyei átlagnál. Már-
ciusban csak Szegeden mér-
tek jobb eredményt, 8,1 szá-
zalékot. Ami a bejelentett 
munkaerőigényeket illeti, a 
mórahalmi munkaügyi kiren-
deltségen éppen száz állása-
jánlatot tartottak nyilván, 26-
tal többet az előző hónapnál, 
s 30-cal többet a tavaly ilyen-
korinál. 

Milyen az ellátás Márahalmon? 
A bérbe adott mórahalmi ABC felújítása - új polc-

rendszer, hűtőpult, önkiszolgáló zöldségmérő, auto-
mata bejárati ajtó stb. - nemrég fejeződött be, 8 
milliót költött rá az áfész. (Fotó: Miskolczi Róbert) 

„Munkakörök" 


